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Vad är skillnaden mellan Socialdemokraternas skola 
och den borgliga regeringens flumskola?

Björklunds skolpolitik – en studie i nedgång och förfall

Det svenska skolsystemet är 
idag världsunikt med sin hårda 

konkurrens mellan skolor, stora 
valfrihet, vinstdrivande friskolor 
samt den totala frånvaron av 
kontroll och insyn i de privata bolag 
som driver skolorna. I mars 2013  
samlades eliten inom internationell 
forskning kring just fria skolval 
och marknadsprinciper i skolan på 
Kungliga vetenskapsakademien i 
Stockholm. Medverkande: Henry M 
Levin, professor i utbildningsekonomi 
på lärarhögskolan vid Columbia 
University, New York. Sabrina 
Harris, masterstudent från USA, för 
tillfället vid Stockholms Universitet, 
Patrik Scheinin, professor i 
beteendevetenskap på Helsingfors 
Universitet. Sandra McNally, 
professor i nationalekonomi på 
London School of economics. 
Lisbeth Lundahl, professor i 
Tillämpad utbildningsvetenskap 
vid Umeå Universitet. Karolina 
Parding, docent i arbetsvetenskap, 
Luleå Tekniska Universitet. Bo 
Malmberg, professor i kulturgeografi 
vid Stockholms Universitet. Monica 
Hansson, högstadielärare på 
Årstaskolan i Stockholm.
 Dessa forskare, 
från bland annat England 
och USA, varnar för 
konsekvenserna av vårt 
nuvarande skolsystem 
och uppmanar våra 
beslutsfattare att 
komma ur den svenska 
bubblan och istället se 
till de vetenskapliga 
resultat som faktiskt föreligger. 
Den svenska skolan är unik i 
västvärlden – inget annat land 
har så långtgående privatiseringar 
inom skolområdet och inget land 

har sådan brist på kontroll av 
verksamheten och övervakning 
av vinstuttag. Inget annat land 
finansierar till 100% skolor 
utan att kräva begränsningar 
av vinstuttagen.  Den hastigt 
genomförda friskolereformen, som 
under Alliansens tid vid makten, 
visat sitt rätta ansikte  har inte lett 
till bättre skolresultat eller några 
generella fördelar 
för samhället utan 
snarare tvärt om. 
Forskarna ser 
allvarligt på den 
svenska situationen 
och varnar för 
att segregationen 
kommer att öka 
i ännu högre 
utsträckning än 
vad som redan 
är fallet och att 
detta kommer att orsaka stora 
problem i framtiden när det gäller 
sammanhållning av samhället. 
 Efter  införandet av det fria 
skolvalet har de svenska elevernas 
prestationer försämrats påtagligt 
i matematik, naturvetenskap och 
läsförståelse. Allt enl. OECD s 

mätning PISA och det 
gäller framförallt de elever 
som presterar mindre även 
i andra sammanhang.  
De i andra ämnen högre 
presterande eleverna har 
klarat sig ganska bra i 
mätningarna. Det fria 
skolvalet har alltså medfört 
en ökad segregering. De ” 

dåliga” skolorna blivit ännu sämre 
med elever som presterar  allt 
sämre .Skolorna blir alltså allt mer 
ojämlika, utslagningen ökar och det 
”utanförskap” som Alliansen enl. 

valpropagandan skulle råda bot på 
har istället ökat under det borgerliga 
maktinnehavet.  Skolorna tvingas 
konkurrera med varandra, bli en 
del av den övriga ”marknaden” och 
lägger tid, pengar och energi på 
”marknadsföring” – att  försöka bli 
”attraktiva” med försäljningsknep av 
olika slag.  Pengar och andra resurser  
ska i första hand läggas in i skolans 
verksamhet. Lärare, skolhälsovård, 
skolbibliotek, utrustning etc.  och 
inte ”leka affär” med  eleverna som 
”varor”.
 Det är ju anmärkningsvärt 
att  Jan Björklund, som gärna vill 

påskina att forskning 
hör till de områden 
han vill främja, inte 
själv verkar ha nån 
som helst pejling på 
vad internationellt 
erkända forskare 
har att säga om 
friskoleexperimentet 
som Sverige ägnat 
sig åt under så lång 
tid. Fortfarande hör 
man företrädare för 

Alliansen hylla friskolereformen och 
den blinda  förnekelsen av de problem 
som alltmer blivit uppenbara är en 
ideolgiskt betingad reflex. Ingen vilja 
finns att ändra inriktning utan man 
vandrar  glatt vidare i utförsbacken. 
■

Karin Lundmark
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Du är varmt välkommen!

Flumreformernas Björklund

Lärare med äldre examina inte får lärarlegitimationen godkänd eftersom 
deras examen inte passar in i mallarna. Resultatet  är att  de inte får 
sätta betyg på de elever som de undervisar.  Vem som istället ska sätta 

betygen kan man undra över... Kollegan som aldrig haft eleverna och som 
dessutom är nyexaminerad – men har lärarlegitimation?  Den äldre kollegan  
som inte sällan arbetat i 20 och 30 år som lärare, och ofta rådfrågas av sin 
yngre kollega,  anses inte vara tillräckligt kvalificerad för en lärarlegitimation. 
Det är inte bara luttrade rektorer och förvånade lärare som undrar över dessa 
tingen ordning, även eleverna  reagerar. Deras lärare som undervisat dem, 
inte sällan i flera år, ska inte få bedöma deras resultat – det väcker berättigad 
ilska. ■

Karin Lundmark  



RUT är bäst - för de som redan har

Regeringens omdiskuterade förslag 
att erbjuda rutavdrag för läxhjälp 
har klubbats i riksdagen efter en 

utdragen debatt.
 Nu är det klubbat efter stöd från 
Sverigedemokraterna: det blir tillåtet att 
göra rut-avdrag för läxhjälp från den 1 
januari 2013. I praktiken innebär det att 
även föräldrar till gymnasieelever kan 
göra avdrag för läxhjälp. I dag har det bara 
varit möjligt föräldrar som fått läxhjälp 
sker i samband med barnpassning, som är 
avdragsgill.

 Debattvågorna har gått höga bland 
politiker, opionionsbildare, lärarfack och 
allmänhet. Motståndarna har framför allt 
kritiserat förslaget för att det anses öka 
skillnaderna mellan elever som kommer från 
resursstarka och resurssvaga hem. Pengarna 
borde istället läggas på skolsystemet eller på 
ideella läxhjälpsorganisationer. ■

Karin Lundmark

“Det är 
jätteviktigt 
med bra 

utbildning!” 

Med såg och yxa!

Björklund, utbildningsminister 
sedan 2007, är ansvarig 
för att bl.a. industrin och 

byggsektorn  i ännu högre grad 
än tidigare kommer att få stora 
svårigheter med rekrytering av 
välutbildad arbetskraft.  I tron 
att en elev på yrkeslinjerna i 
gymnasieskolan i sitt framtida 
arbetsliv inte behöver kunna just 
mycket annat än att se skillnaden 
på en skruvmejsel och 
en hammare sågade 
Björklund bort den 
allmänna behörigheten 
på yrkesprogrammen. 
De teoretiska inslagen i 
utbildningen ansågs för 
svårt för eleverna.  Men 
elever är inte dumma –
även om Björklund verkar 
tro det. Förändringen, som 
alltså innebär att de elever 
som går yrkesprogrammen inte har 
en allmän behörighet för att kunna gå 
vidare till högskola och universitet  
har lett till massflykt från de program 
som för Sveriges del är så ytterst 
betydelsefulla.  Bygg, verkstad, 
teknik etc.  Eleverna inser  att deras 
möjligheter att studera vidare, om de 
så önskar,  är kraftigt beskuren om de 
inte på gymnasiet har grundkurserna 

för allmän behörighet.  Elever 
vet dessutom att om de inte kan 
hyfsat med engelska och matte så 
kommer de inte att få jobb eftersom 
det  på dagens arbetsmarknad är en 
nödvändighet.  Alltså har söktrycket 
på yrkesprogrammen sjunkit kraftigt, 
de duktiga och intresserade elever 
som tidigare sökte till industri- 
bygg- och andra yrkesinriktade 
program söker sig nu istället till 

program som ger dem 
behörighet att gå vidare på 
högskola och universitet 
– om de så önskar. Ett 
yrkesprogram utan 
möjlighet att vidareutbilda 
sig efterfrågas av allt färre 
– dagens ungdom inser att 
de måste ständigt förkovra 
sig om de ska ha en chans 
i en allt mer hårdnande 
konkurrens om jobben. 

Tack vare Björklunds sågning av 
yrkesprogrammen går  industrin 
miste om värdefull arbetskraft, 
byggindustrin söker förgäves efter 
välutbildade byggnadssnickare och 
de teoretiska programmen är fulla 
av ungdomar som skulle ha blivit 
duktiga yrkesmän och yrkeskvinnor.  
Ytterligare ett problem blir 
följden av Björklunds sågande i 

yrkesprogrammens innehåll – var ska 
man finna framtidens yrkeslärare?  
Redan nu är bristen på yrkeslärare 
skriande – om rekryteringsbasen 
tunnas ut så lär det knappast bli 
lättare att fylla luckorna efter alla 
yrkeslärare som de närmsta åren går 
i pension. 
 Ett annat förslag från 
utbildningsminister Jan Björklund 
har det dock blivit ganska tyst 
om. Det gällde också elever på 
byggprogrammen – vissa av dem 
skulle gå nån slags ”kortkurs” 
omfattande endast ett år. Ett slags 
gymnasieskolans ”B-lag” där 
det teoretiska innehållet var  helt 
försvunnet. Att tro att dessa elever, i 
konkurrens med övriga välutbildade 
elever, skulle ha ens skuggan av en 
chans att få ett arbete, det är mer 
än lovligt naivt!  Men som sagt 
– det blev verkligen tyst om det 
där förslaget. Det var nog många, 
även inom Alliansen, som insåg att 
Björklund den här gången (också)  
tänkt fel. ■

Karin Lundmark
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Snålhet bedrar!

År 2010 la den borgerliga 
regeringen fram en 
proposition och hösten 2011 

infördes studieavgifter för studenter 
utanför EU/ESS och Schweiz och 

som inte deltar i ett 
utbytesprogram. 
Studieavgiften ska 
täcka den fulla 
kostnaden för 
utbildningen.
 När avgifterna 

infördes 2011 minskade 
antalet utomeuropeiska 
studenter som kommer 
hit på egen hand med 
närmare 80 procent. 
Enligt lärosätena var det 
runt 1.350 nya studenter 
som betalat in en studieavgift första 
terminen. Och även om det var något 

fler i höstas, omkring 1.750, är det 
fortfarande långt till nivåerna när det 
var gratis. Då kom ungefär 
7.600 studenter hit på egen 
hand.Främst är det studenter 
från Afrika och Asien som inte 
längre kommer hit. Antalet 
studenter från till exempel 
Pakistan, Bangladesh och Etiopien 
har minskat med över 90 procent 
.  För en utomeuropeisk student 
kostar det ca, 150.000 kr./år att läsa 

i Sverige.
Avgifterna, som gör det 
omöjligt för begåvade men 
fattiga studenter att komma 
hit, kommer i förlängningen 
att få oönskade och  negativa 
följder för Sverige och 
forskningen.  Genom att  

med höga avgifter utestänga unga 
begåvningar från andra delar av 

världen riskerar Sveriges universitet 
och högskolor att gå miste om den 

vitala kraft som finns i 
mötet mellan olika kulturer 
och tankesätt.  De unga 
studenter som tidigare, efter 
studier i Sverige,  gått vidare 
i sina karriärer och återvänt 

ut i Europa och världen har  kunnat 
bidra till att Sveriges kontaktnät inom 
forskarvärlden utvidgats och stärkts.  
Men med Alliansens studieavgifter 
minskar i förlängningen det 
internationella forskarutbytet  - och 
än värre - möjligheterna att rekrytera 
spetskompetens försvåras!
Alliansens iver att slå mynt av 
snart sagt allting sätter krokben för 
forskning och utveckling vilket i sin 
tur kommer att innebära problem för 
Sveriges roll i den internationella 
forskarvärlden. ■

Karin Lundmark 


